

|   |   |   |
|---|---|---|
| ECTS-Nr.<br>3535  | <b>New Work und generative KI (AWPM)</b><br><b>*New Work and generative AI</b>  |  |
| Studiengang<br><i>Field of studies</i>  | Alle Studiengänge der Fakultät Wirtschaft und Recht<br><i>All degree programmes offered by the faculty of Business and Law</i>  |   |
| Modulverantwortliche<br><i>Course director</i>  | Prof. Dr. Sabrina Schork  |   |
| ECTS-Punkte (Credits)<br><i>Credits</i>   | 2,5<br>(zusammen mit einer weiteren Einzellehrveranstaltung aus dem allgemeinwissenschaftlichen Wahlpflichtmodulangebot 5 ECTS)   |   |
| Umfang (SWS)<br><i>Number of semester hours</i>   | 2   |   |
| Status<br><i>Type</i>   | Wahlpflichtmodul<br><i>Elective compulsory</i>  |   |
| Dauer des Moduls<br><i>Duration</i>   | 1 Semester<br><i>1 Term</i>   |   |
| Workload<br><i>Workload</i>   | 75 h<br>(Workload 75h, Kontaktzeit: 30h, Selbststudium: 45h)  |   |
| Teilnahmevoraussetzungen<br><i>Prerequisites</i>  | Keine<br><i>None</i>  |   |
| Voraussetzungen für die Teilnahme an der Modulprüfung<br><i>Conditions for admission to the examination</i> | Keine<br><i>None</i>  |   |
| Modulprüfung<br><i>Type of exam</i>   | 1 mündlicher Leistungsnachweis (20 Min.)<br><i>1 oral performance record (20 min.)</i>  |   |
| Lernergebnis/ Kompetenzen<br><i>Objectives</i>  | Lernergebnisse: Die Studierenden lernen New Work als Denk- und Handlungsraum in einem Minigruppenprojekt spielerisch kennen. Es wird mit vielfältigen Praxisbeispielen gearbeitet, auch eine Exkursion ist möglich. Am Ende des Kurses sind Sie in der Lage, sich selbst zu organisieren, generative KI-Tools in der richtigen Situation effektiv einzusetzen, Reflexionen und Dialoge auf Augenhöhe zu führen und aus der inneren Mitte heraus zu handeln. |   |



|                                       |  |
|---------------------------------------|--|
|                                       | <p>Kompetenzen:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Lösungskompetenz / Sinnstiftung</li> <li>- Resilienz</li> <li>- Dialogfähigkeit</li> <li>- Agiles Arbeiten</li> <li>- Künstliche Intelligenz</li> </ul> <p>Learning outcomes: Students get to know New Work as a space for thought and action in a playful way in a mini-group project. They will work with a variety of practical examples, and an excursion is also possible. At the end of the course, you will be able to organise yourself, use generative AI tools effectively in the right situation, conduct reflections and dialogues at eye level and act from your inner centre.</p> <p>Competences:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Solution competence / sense-making</li> <li>- resilience</li> <li>- Ability to engage in dialogue</li> <li>- Agile working</li> <li>- Artificial intelligence</li> </ul>   |
| <p>Lerninhalte<br/><i>Content</i></p> | <p>Der Begriff New Work wurde Ende der 70er Jahre von dem österreichisch-amerikanischen Sozialphilosophen Prof. Dr. Frithjof Bergmann geprägt. Heute beschreibt er den Strukturwandel unserer Arbeitswelt. Ursachen dafür sind unter anderem die Digitalisierung, die Globalisierung und die Entwicklung künstlicher Intelligenz, die völlig neue Chancen und Möglichkeiten in der Ausführung und Organisation von Arbeit eröffnen.</p> <p>Je nach aktueller Kultur und Struktur eines Unternehmens kann New Work ein radikales Umdenken bedeuten oder bereits zum Alltag gehören. Folgende Faktoren spielen bei New Work eine entscheidende Rolle:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Open Innovation</li> <li>- Work-Life-Blending</li> <li>- Hierarchieübergreifende Beteiligung</li> <li>- Kooperation</li> <li>- Menschen im Mittelpunkt</li> <li>- Achtsamkeit</li> <li>- Kultur des Teilens</li> </ul> <p>Die Studierenden arbeiten agil an einem Projektthema und nutzen verschiedene am Markt verfügbare KI-Lösungen zur Steigerung der eigenen Effizienz und Leistungsqualität. Darüber hinaus kommen verschiedene</p> |



|  |  |
|--|--|
|  | <p>Methoden der Selbstorganisation und Reflexion zum Einsatz, die die Dialogfähigkeit und Resilienz erhöhen.</p> <p>The term New Work was coined by the Austrian-American social philosopher Prof Dr Frithjof Bergmann at the end of the 1970s. Today, it describes the structural change in our working world. The reasons for this include digitalisation, globalisation and the development of artificial intelligence, which open up completely new opportunities and possibilities in the execution and organisation of work.</p> <p>Depending on the current culture and structure of a company, New Work can mean a radical rethink or already be part of everyday life. The following factors play a decisive role in New Work:</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>- Open innovation</li> <li>- Work-life blending</li> <li>- Cross-hierarchical participation</li> <li>- Cooperation</li> <li>- People at the centre</li> <li>- Mindfulness</li> <li>- Culture of sharing</li> </ul> <p>Students work agilely on a project topic and use various AI solutions available on the market to increase their own efficiency and performance quality. In addition, various methods of self-organisation and reflection are used to increase dialogue skills and resilience.</p> |
| <p>Internationalität<br/><i>International applicability</i></p>          | <p>Der Kurs wird in englischer Sprache abgehalten, Übersetzungen werden bei Bedarf zur Verfügung gestellt.</p> <p>The course will be held in English, translations will be provided if required.</p>   |
| <p>Lehrmaterialien<br/><i>Bibliography</i></p>                           | <p>Das Material, das während des Kurses zur Verfügung gestellt wird.</p> <p>The material provided during the course.</p>   |
| <p>Veranstaltungstyp/<br/>Lehrformen<br/><i>Forms of instruction</i></p> | <p>Gruppenarbeit/ Planspiel/ Task-based Learning<br/><i>Teamwork/ Simulation game/ Task-based learning</i></p>   |
| <p>Unterrichts-/Lehrsprache<br/><i>Language of instruction</i></p>       | <p>Englisch<br/><i>English</i></p>   |
| <p>Häufigkeit des Angebots<br/><i>Availability</i></p>                   | <p>Das aktuelle Wahlfachangebot des Semesters ist während der Belegungszeit der Wahlfächer im Online-Portal zu finden.</p> <p>The current range of electives for the semester can be</p>   |

|   |  |
|---|--|
|   | found in the online portal during the elective booking period.   |
| Verwendbarkeit im weiteren Studienverlauf<br><i>Further applicability</i> | Die Inhalte helfen Ihnen, Ihre Leistungen in allen Fächern zu verbessern. Außerdem werden Sie optimal auf die Teamarbeit in der Praxis vorbereitet.<br><br><i>The content will help you to improve your performance in all subjects. You will also be optimally prepared for teamwork in practice.</i> |
| Anmerkungen<br><i>Remarks</i>   | Die Veranstaltung ist hauptsächlich interaktiv und erfordert die Anwesenheit der Teilnehmer vor Ort.<br><br><i>The event is mainly interactive and requires the presence of the participants on site.</i>  |
| Teilnahme werdender Mütter<br><i>Participation of pregnant students</i>   | Unproblematisch (Ampel grün)<br><i>Not problematic (traffic light green)</i>   |